
Vážení spoluobčané!

Konec roku 2017 se blíží a bi-
lancování všeho, co se povedlo, či 
nepovedlo, je pravidelnou součás-
tí mého úvodního prosincového 
zamyšlení. V letošním roce jsme 
dokončili rekonstrukci úřadu  
a věřím, že fotografie, které jsem 
vložila za článek, vám alespoň 
trochu umožní porovnat, jak to 
v kancelářích vypadalo před re-
konstrukcí a jak to zde vypadá 
nyní. Smyslem rekonstrukce bylo 
nejen přestavět nevyhovující dis-
pozici kanceláře a zřídit odděle-
nou matriční místnost, ale bylo 
třeba vyměnit i tělesa ústřední-

ho topení a nevyhovující elek-
troinstalaci. Poděkování patří 
stavební společnosti V+K, s.r.o., 
Ing. Pavla Vorla, která celou re-
konstrukci zajistila po stavební 
stránce, rekonstrukci ústřední-
ho topení a instalatérské práce 
realizovala firma Aloise Čupra 
z Jimramova, Sprint Jimra-
mov dodal truhlářské výrobky  
v podobě dveří a obkladů futer, 
elektroinstalace prováděla firma 
pana Procházky, koberce insta-
lovala firma Franc a malířské  
a natěračské práce byly svěřeny 
panu Karlu Švestkovi. Vyba-
vení kanceláří bylo zakoupeno  
u firem JP Kontakt a B2Bpartner, 

kuchyň v kanceláři a nábytek  
na míru byl dodán firmou pana 
Jiřího Lukáška ze Štěpánova. 
Nové zábradlí na schodiště zho-
tovil pan Zdeněk Čupr ze Ště-
pánova. Současně byla částečně 
opravena i obřadní síň, kde byla 
provedena výměna těles ústřed-
ního topení, zakoupili jsme nové 
záclony a garnýže. Jsem ráda, že 
jsme vše zvládli dokončit, přes-
tože zprvu se zdála rekonstrukce 
jednoduchá, byla velice složitá 
koordinací prací jednotlivých 
firem, ale také dalších subjektů, 
které zajišťovaly přemístění in-
ternetového spojení, televizního 
a rozhlasového vysílání.  Na prv-
ní pohled to moc nevypadá, ale 
technické vybavení kanceláře je 
již v současné době velice složité  
a vyžadovalo racionální řešení 
pro co nejjednodušší užívání.  
Všem patří velký dík a věřím, že 
nově zrekonstruované prostory 
budou sloužit našim občanům 
dlouhá léta. Celkové náklady vy-
naložené na všechny práce činily 
cca 1 milion Kč, z Kraje Vysoči-
na nám byla poskytnuta dotace  
ve výši 120 tisíc Kč.

Kromě rekonstrukce úřadu 
bylo realizováno nové veřejné 

osvětlení podél řeky Svratky  
od mapy ke hřbitovu, světla spl-
ňují nejvyšší technické parame-
try a byla zbudována podle plat-
ných norem, které se snaží zajistit 
maximální ochranu chodců po-
hybujících se po silnici, či chod-
níku. Na příští rok máme v plánu 
dobudovat chodník, aby chůze  
v této lokalitě byla nejen bezpeč-
ná, ale i pohodlná. V současné 
době zaměstnanci úřadu pro-
vedli alespoň částečnou úpravu 
schůdnosti terénu, na které ještě 
budeme dále pracovat. 

Od začátku listopadu byla 
zahájena další stavební akce 
„Snížení energetické náročnos-
ti - Kulturní dům s restaurací  
a penzionem Štěpánov“ regist-
rační číslo „CZ.05.5.18/0.0/0.0/1
6_039/0004118“, na kterou obdr-
žíme dotaci z OPŽP  ve výši 40%  
na uznatelné náklady, zbylých 
60% uznatelných nákladů bude 
kryto výhodnou půjčkou od 
MŽP. Celkové náklady toho-
to projektu jsou nyní vyčísleny  
na cca 6 300 tisíc Kč. Cílem pro-
jektu je realizace energetických 
úspor u objektu kulturního
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          S L O V O    S T A R O S T K Y

(pokračování na str. 3)

ZZpívání koled na náměstí 13. prosince



Usnesení prosincového zasedání najdou občané  
na webových stránkách městyse po Novém roce a v tiš-
těné podobě se s ním budou moci seznámit v březno-
vém vydání zpravodaje.
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Výpis z usnesení zastupitelstva městyse
      ÚŘAD  MĚSTYSE
 Štěpánov nad Svratkou
   ---------------------------------------------

Úřední dny v období vánočních svátků a nového roku:

Středa  27. 12. 7:00 – 11:30  12:00 - 16:30
Čtvrtek   28. 12. ZAVŘENO
Pátek      29. 12.  7:00 - 12:00

Pondělí   1. 1. 2018  STÁTNÍ SVÁTEK
Úterý     2. 1. 2018  7:00 -11:30 12:00 –15:00

S P OL E Č E N SK Á
    K RON I K A

Narozené děti: 
 
 

Amálie Sedláčková
 Alfred Hadaščok
 Linda Hadaščoková

Významné životní jubileum oslaví v měsících 
leden - březen 2018:

Matoušek Antonín  Horáková Jitka                
Vrzal Vlastimil    Bučková Jiřina                
Janoušková Marie  Šmaterová Ivona              
Hřebíčková Jaroslava  Pekařová Jana                         
Řehůřková Vlasta  Horák Augustin                      
Hřebíček Roman  Kotlán Bohumil
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VÍTÁNÍ  OBČÁNKŮ

27. listopadu byli v obřadní síni úřadu městyse přivítáni noví  
občánci: Magdalena Pregetová, Martin Krejčí,  

Dominik Jurnečka, Kamila Jelínková 

FOTOGRAFIE  Z REKONSTRUKCE  ÚM

 Kancelář úřadu

 Matriční místnost  Kuchyňka pro zaměstnance

 Kancelář starostky



                     strana 3

S L O V O    S T A R O S T K Y (pokračování ze str. 1)

HODOVÉ  DNY

domu s restaurací, penzionem  
a veřejnou knihovnou na ad-
rese č. p. 280 a 243, Štěpánov 
nad Svratkou. Dojde k zatep-
lení obvodových stěn, výměně 
oken a dveří ve vnějších stěnách  
a k zateplení stropu, střechy  
i konstrukce podlahy v sále  
a přísálí. Díky realizaci se výraz-
ně sníží spotřeba energie a nákla-
dy na vytápění budovy. Projekt je 
spolufinancován Evropskou unií 
- Fondem soudržnosti v rámci 
Operačního programu Životní 

prostředí.
Stavbu vysoutěžila staveb-

ní společnost STAREDO, s.r.o. 
z Nového Města na Moravě.           
Rekonstrukce bude náročnou 
přestavbou, na kterou bychom 
rádi žádali i dotaci od Kraje 
Vysočina v rámci POVV 2018,  
za tuto dotaci a další obecní pe-
níze bychom rádi zrenovovali 
i sociální zařízení kulturního 
domu a ústřední topení v sále  
a přísálí. Na tato zařízení se do-
tace z OPŽP nevztahuje, proto 

je třeba řešit tuto část stavby – 
nutné k provedení – z vlastních 
peněz, případně z jiných (kraj-
ských) zdrojů. Dokončení prací 
předpokládáme v červenci 2018.

Úspěšní jsme byli i v získání 
dotace na výstavbu nové po-
lytechnické učebny na dvoře 
areálu základní školy namísto 
starých sklepů. Kromě polytech-
nické učebny bude na její střeše 
zbudován altán pro venkovní 
výuku, dotace pokryje moderní 
vybavení nejen této učebny, ale 
také učeben pro výuku jazyků  
a počítačové gramotnosti. Dota-
ci budeme čerpat z Evropských 
fondů a bude pokrývat 90% cel-
kových nákladů, které činí cca  
11 180 tisíc Kč, z čehož budeme 
muset z našich vlastních pro-
středků v letech 2018 – 2019 uvol-

nit cca 1 118 tisíc Kč.
Jistě to nebude jednoduché 

všechny tyto náročné projekty 
zvládnout, ale musíme maxi-
málně využít probíhajícího do-
tačního období a našetřených 
finančních prostředků, abychom 
zrealizovali akce, na které by-
chom v budoucnosti museli dát 
pouze vlastní finanční prostřed-
ky.

Děkuji všem pracovníkům  
a zaměstnancům úřadu za spo-
lupráci a pomoc v končícím roce.

Přeji Vám všem klidné prožití 
vánočních svátků a do nového 
roku pevné zdraví, pohodu a spo-
kojenost s vlastním životem.

Šárka Kunčíková,
starostka městyse

Druhý říjnový víkend patřil 
hodovému veselí. Děti s napětím 
sledovaly, kolik kolotočů přije-
de, rodiče se možná obávali, ko-
lik je bude těchto pár dnů stát.  
V pátek proběhla tradiční taneč-
ní zábava, v neděli stárci prošli 
vesnicí a sezvali všechny pod máj 
na štěpánovské náměstí, aby si 
vyslechli letošní souzení berana. 
Letošním hodům nepřálo po-
časí. Neděle byla velmi deštivá  
a všichni hlavní aktéři hodů ne-
měli své účinkování jednoduché. 

Patří jim velké 
díky a doufáme, 
že se do realizace 
hodů štěpánovští 
fotbalisté i přes 
všechny peripetie 
znovu odhodla-
jí. Během hodů 
se ozvalo několik 
hlasů, jestli ne-
zkusit hody po-
sunout o jeden ví-

kend dříve, abychom se vymanili 
ze stínu bystřických hodů…

Bez deště se obešlo Tlučení 
kačera, které se stává již nedíl-
nou součástí hodového víkendu. 
Jsme moc rádi, že se zapojovaly 
nejen děti. Zatancovat si, nechat 
si uvázat šátek přes oči a zkusit 
rozbít skleněnou láhev cepem si 
vyzkoušelo i několik přítomných 
dospěláků. Nechybělo hodně 
smíchu a odhodlání pokořit „ka-
čera“.

Stanislava Kubíková

POSLEDNÍ  LEČ
Rok se s rokem se-

šel a přiblížil se čas 
Poslední leče, která 
se uskutečnila 4. lis-
topadu 2017. Ženy  
i muži oprášili „svá-
teční šaty“ a hurá za 
zábavou.

Sál byl opět krásně 
a stylově vyzdoben, 
nechyběla zvěřinová 
tombola i kuchyně,  
na které jsme si výborně pochut-
nali.

Bohužel účast nebyla tak 
hojná jako vloni. Kdo nepřišel, 

prohloupil a my, 
co jsme přišli, jsme 
se výborně po-
bavili a zatančili  
na krásné písně 
všech žánrů skupi-
ny Zuberská šestka.

Už teď se těšíme 
na příště.

Hana Kadlecová



Vánoční jarmark
O první adventní neděli se ko-

nal ve štěpánovském kulturním 
domě vánoční jarmark. Kdo za-
vítal, mohl se pokochat krásnými 
výtvory. Zakoupit bylo možné 

nejrůznější dobroty včetně v po-
sledních letech vyhlášeného tr-
delníku. Na své si přišel také ten, 
kdo ještě nestihl vytvořit žádnou 
vánoční výzdobu, protože se jich 
tentokrát na sále i v přísálí obje-
vilo vskutku hodně. Mezi pro-

dejci se objevili i místní 
a znovu se potvrdilo, jak 
máme mezi sebou tvoři-
vé a nápadité lidi. Oku 
lahodil pohled na nej-
různější šperky, dřevěné 
svícny, levandulovou 
záplavu táců, konviček 
a dalších dekorativních 

předmětů, na žízeň pak byla  
k dostání celá řada nejrůznějších 
sirupů. K tomu nějaká keramická 
mistička, či z modrotisku ušitá 
chňapka a dárek pro naše blízké 
byl na světě. Abychom nebyli jen 
u konzumu, o kulturní zážitek se 
postarala paní učitelka Bohumi-
la Blechová s kapelou Divoženky  
z Borověnky a tanečním pásmem 
dětí z Borověnky. Pojato to bylo 
vskutku netradičně, kdo čekal 
koledování, ten se tentokrát ne-
dočkal. Naopak na jeviště kultur-
ního domu zavítal splašený kůň a 
rockenrolový tanec s nejmlad-

šími účastníky souboru, twist 
starších děvčat, Jožin z Bažin  
a s Láďou se děti vypravily 
na plavbu lodí. Divoženky z Bo-
rověnky ukázaly, jak jsou vše-
stranné a na kolik hudebních 
nástrojů dokáží během krátkého 
vystoupení zahrát. 

Stanislava Kubíková
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SLAV NOSTI  SVĚT Ý LEK
S tím, jak se opět přiblížila 

zima a její dlouhé večery, Ště-
pánov znovu rozsvítily desítky 
malých světýlek. Děti a jejich ro-
diny se s úderem 17. hodiny sešly  
v parku za kostelem a vydaly se 
na tradiční průvod městečkem. 
Jejich průvodci se opět stali ta-
jemní permoníci.

Vedli děti po mostě přes řeku 
Svratku až na začátek kouzelného 
lesa. Ten byl plný magie, kouzel, 
ale také napětí.

Po průchodu čarovnou branou 

vstoupily do světa permoníků, 
skřítků a strašidel. Musely pře-
konat několik nástrah a úkolů  
a dokázat tak svou odvahu a ši-
kovnost. Za jejich statečnost je ale 
čekala sladká odměna. Permoníci 
pro ně přichystali zlaté dukátky 
ze svého čarovného pokladu.

Na samém konci tajemné cesty 
čekalo na odvážné poslední pře-
kvapení. Nejen les a městečko, 
ale také řeka ožila magickými 
světýlky. S vydatným přispěním 
malých pomocníků na řeku vy-

pluly krás-
né lekníny 
a po prou-
du s sebou 
o d n e s l y 
a l e s p o ň 
malý kou-
sek ra-
dos t ného 
světla od 
našich nej-
menších.

Lucie 
Lukášková 

Asi  Vám přijde divné, že jsem 
k úvodu o módě vybrala citát 
římského básníka Horatia: „Pře-
kážky v nás vyburcují vlohy, které 
by v nás za příznivých okolností 
zůstaly dřímat.“ 

V případě obou našich mód-
ních přehlídek to platilo stopro-
centně. Zatímco minulé pře-
hlídky nás čekaly v předvánoční 
sváteční době a měly jsme dost 
času se na ně připravit, ta letoš-
ní se musela zvládnout již v září. 
Proto jste už v letních měsících 
mohli vidět u Bubeníků na za-
hradě hromady oblečení, nad 
kterými Marta sedávala místo 

siesty u kávy 
a přemítala  
a přemítala... 
My ostat-
ní jsme jí 
chodili rádi 
„pomáhat“ či 
spíše motat 
hlavu svými 
b l á z n i v ý -
mi nápady. 
P l á n o v a n á 
p ř e h l í d k a 
byla věnová-
na módě 80. 

let a původně měly ženy secvičit 
spartakiádní vystoupení, což se 
ukázalo jako další překážka, na-
konec však výhodná. Holky obje-
vily v sobě taneční vlohy a místo 
cvičení si nazkoušely taneční 
pásmo. To ovšem znamenalo  
problém, jak to zatančit v malém 
prostoru přísálí? Vedení měs-
tyse nám nabídlo velký sál KD  
a s tím vyvstala otázka, zdalipak 
nás bude dobře slyšet? Zapůjčena 
nám tedy byla ozvučovací tech-
nika a my (nejen ženy) se rych-
le učili, jak se do toho vlastně 
mluví. Ostatní potíže pominu  
a jen dodám, že spartakiádní 

blok „Poupata“ nakonec s vlastní 
choreografií úspěšně předvedla 
naše omladina. I díky nim byla 
přehlídka oceněna bouřlivým 
potleskem. Odezva nám při-
šla i z kraje v podobě pozvánky  
na předvedení módy při Setkání 
členek z Vysočiny k 50. výročí 
existence Českého svazu žen. Vý-
zvou bylo obsáhnout všech pět 
desetiletí módy minulého století. 
O perné chvilky opět nebyla nou-
ze. Nejdříve chyběly modelky, 
pak se někam zatoulaly šaty, se 
kterými Marta počítala, vzápětí 
bylo modelek hodně a nakonec 
se o týden přesunulo plánované 
datum akce. Avšak jak už jsem 

citovala v úvodu, překážky nám 
nejen umožnily se vším se vypo-
řádat a - troufnu si odvážně tvr-
dit - zlepšit naše výkony, ale také 
ukázaly, že kolem sebe máme 
spoustu lidí ochotných nám po-
moci při jejich zdolávání. 

Vyjmenovat, komu všemu 
patří díky, by zaplnilo čtvrtinu 
stránky, proto se raději vrátím 
k citátům. Básník Percy Bys-
she Shelley napsal: „Nikdo není 
opravdu dobře oblečen, nenosí-li 
na tváři úsměv!“ A já Vám pře-
ji, abyste se úsměvem odívali co 
nejčastěji.

Lenka Malá 

MÓDA V PODÁNÍ NAŠICH ŽEN
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ  RODÁCI  A  OSOBNOSTI

Trochu neprávem zapomenu-
tého rodáka jsem poznal docela 
nedávno. Třikrát si přišel koupit 
mé Ozvěny Vysočiny, a přitom 
vyprávěl o dětství ve Štěpánově.  
I o tom, že s mým tatínkem se-
dával pod jablůňkou, když skon-
čili pod Olešničkou s obracením 
sena.

Alois Uhlíř se ve Štěpánově na-
rodil a vyučil v dílně svého otce, 
který měl v městečku truhlářství.

V roce 1949 začal studo-
vat průmyslovku v Olomouci  
a v letech 1952-1953 pokračoval 
na vyšší průmyslové škole v Pra-
ze. Práce s dřevem mu učarovala 
pro celý život. Z učedníka se stal 
brzy mistr, pak výzkumník a pe-
dagog. 

Brzy totiž začal pracovat v br-
něnském pracovišti Výzkumného 
ústavu dřevařského Praha. Ná-
sledovala vojna a poté jej v letech 
1955 až 1990 pohltil Výzkumný 
a vývojový ústav nábytkářský  
v Brně, kde se stal vedoucím 
odboru technologie. Vystudo-
val ještě Vysokou školu lesnic-
kou a dřevařskou ve Zvolenu 
(1963-1969). Poté se stal autorem  
4 učebnic pro studijní obor Ná-
bytkářství (Nauka o materiálu, 
1976 a Technologie I.-III., 1977). 

Ve VVÚ vedl 15 let odbor de-
signu a podílel se i na státních 
úkolech. Projektovali např. in-
teriér hotelu Praha a též Paláce 
kultury (dnešní Kongresové cen-

trum Praha). Na chalupě ve Ště-
pánově si udělal všechny zednic-
ké i stolařské práce a rád se sem 
pořád vrací.

Že nežije jenom nábytkář-
stvím, dokázal pan Uhlíř nevšed-
ním počinem. Řekl mi, že moje 
kniha o Vysočině jej inspirovala 
k veršům, které podepsal jasným 
pseudonymem: Štěpán Hradiský. 
Co je jeho největší láskou, po-
znáte snadno i z úryvku dlouhé 
básně:

„Jen se ptej, lásko,
proč rád se vracím
ke kořenům svým
k šumícícm lesům
bystřinám stříbrným.
A vracet se budu dál
bych místo Tobě, lásko,
ve svých verších dal.“

Hynek Jurman

24. Ing. ALOIS UHLÍŘ
(12. 1. 1930 ve Štěpánově) 

V listopadu 2017 vyšla už 36. 
kniha Hynka Jurmana, která se 
jmenuje Martyrium aneb Ku-
lak studnický. Jde o životopisný 
román, jehož hrdinou je Cyril 
Musil (1907 – 1977), lyžařský re-
prezentant, který doma porážel 
všechny soupeře, z mistrovství 
světa dovezl stříbrnou medaili  
a 9. skončil na olympiádě. Za vál-
ky byl hrdinou protifašistického 
odboje, který ukrýval neskutečný 
počet odbojářů, přebíral zbraně, 
šifroval zprávy, dělal spojku, pře-
nášel vysílačku a ani přestřelce se 
nevyhnul. Po válce odmítl udávat 
spolubojovníky, bosý byl zatčen 
na pastvě, mučen a odsouzen  
na 20 let. Z vězení v Ilavě za bouř-
ky utekl, skrýval se, emigroval, 
unikl několika vražedným úto-

kům a nakonec se usadil v Ka-
nadě. Zde se živil střílením vlků, 
tornádo mu rozmetalo novostav-
bu a vše odneslo, ale Cyril se zase 
nevzdal. Jak to s ním dopadlo, 
se dočtete v knize, kterou nejvý-
hodněji koupíte u autora.

MARTYRIUM, ŽIVOTNÍ PŘÍBĚH HRDINY

Jestli opravdu někdy Mikuláš 
ztratil plášť nebo přišel s čertem 
na koláč, to se asi už nikdo nedo-
ví. Stejně si to ale každý rok rádi 
připomínáme na náměstí u stro-
mečku. Letos se nejdřív rozezněla 
tajemná hudba, začaly létat jiskry 
vzduchem a zahalily cestu mlž-
ným oparem, z kterého vyběhlo 
pár čertů. Někteří si to zamířili 
rovnou mezi děti a jiní začali při-
kládat pod kotlem. Vlastně to byl 
jen malý kotlíček, zřejmě o zlobe-
ní štěpánovských dětí vědí své... 
Pak nám začal vyzvánět zvon 
na Ježíškově poště, poté se obje-
vil Mikuláš s andělem a pomohl 
nám rozsvítit vánoční strom.  
Na připraveném podiu pak po-
slouchal, co si děti pro něj připra-
vily. Kromě oblíbených říkanek, 
básní a písní jsme mohli obdi-
vovat ty méně známé, dokonce 
zazněla i originální vlastní tvor-
ba. Děti byly odměněny nejen 
potleskem, ale také mikulášskou 
nadílkou. Předvečer svátku Sva-

tého Mikuláše se podařil, třebaže 
opět chyběl sníh. Co ale nechybě-
lo, byl smích, veselá nálada a plno 
šťastných tvářiček...

A teď vám nevím, chodil ten 
Mikuláš na koláč, anebo to byl 
guláš? Budu se muset příště lépe 
podívat, co to tam ti čerti vlastně 
kuchtí... Nezapomeňte se za rok 
přijít podívat se mnou!

Lenka Malá

MIKULÁŠSKÁ  NADÍLKA

Šikovné štěpánovské ručičky
Dlouho jsme na tuto výstavní 

akci čekali z důvodu rekonstruk-
ce úřadu městyse, ale dočkali 
jsme se a troufám si napsat, že to 
stálo za to. Tolik šikovných ště-
pánovských ručiček pohromadě 
v zasedací místnosti našeho měs-
tyse – to byla opravdu radost se 
dívat.

Slavnostní zahájení 
proběhlo v neděli 12. 
listopadu. Kulturní 
program vyplnila Šár-
ka Blechová a Michae-
la Sedlářová krásnými 
skladbami pro housle 
a akordeon. Pak už se 
prohlíželo, diskutova-
lo a obdivovalo. Vel-

mi nás potěšilo, že vystavovat se 
rozhodli malí, velcí, ženy i muži, 
různé věkové skupiny. 

Doufáme, že výstava pobídla 
i ty, kteří váhali a svoje výrob-
ky tentokrát nepřinesli ukázat 
ostatním.

Stanislava Kubíková

V pátek 3. listopadu se konala 
již tradičně přehlídka dětských 
pěveckých sborů v Olešnici - 
Zpíváme si pro radost. Přehlídky 
se zúčastnilo 9 sborů ze základ-
ních, základních uměleckých  
a středních škol. Na přehlídku 
s námi vyrazili i naši nejmladší 
zpěváčci z Labyrintu. 

Náš repertoár byl velice pes-
trý, zazpívali jsme píseň chor-
vatskou, slovenskou, muziká-
lovou, jazzovou, pohádkovou  
a jako poslední zazněla i trojhla-

sá vánoční píseň Svatá Kateřina. 
Vystoupení bylo zpestřeno hrou 
na hudební nástroje - na hous-
le zahrála Anežka Loukotová, 
na flétny Markéta Bukáčková, 
Lucie Houdková a Michaela 
Sedlářová, na metalofon Nikola 
Pešová.

 U závěrečné písně Vadí, ne-
vadí se v sále vytvořila nezapo-
menutelná atmosféra, kterou 
jsme si všichni moc užili stejně 
jako celý průběh přehlídky.

Radmila Špačková
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Minimální preventivní program
Vánoční období bývá pro děti  

z Borověnky již tradičně i obdo-
bím vystoupení. 

V letošním roce jsme začali  
o prvním adventním víkendu na 
Edenu. Děti zazpívaly, zarecito-
valy a zahrály koledy a předvedly 
také pastýřskou hru. Pro některé 
to bylo také vůbec první vystou-
pení – v Borověnce máme 9 no-
vých členů, převážně ze školky.

Večer jsme pak zazpívali při 
rozsvěcování vánočního strom-
ku v Ujčově.

O první adventní neděli se ko-
nal štěpánovský jarmark. Ten-
tokrát jsme připravili zcela jiný 
repertoár. Nejstarší dívky, které 
si říkají Divoženky z Borověnky, 
vytvořily kapelu hrající folkový 
žánr (představily se na podzim 
také na soutěži Olešnický kví-

tek). Zahrály písničky od skupiny 
Asonance, Pavla Calty či z muzi-
kálu Balada pro banditu. Pak již 
přišel čas pro vystoupení našich 
„středňáků“- předvedli Twist 
a také tanec na písničku Ivana 
Mládka Láďa jede lodí. Písnička 
Petra Skoumala Splašil se kůň na 
šíř pak vyprovokovala k tanci i 
naše nejmenší. Poslechnout jste si 
mohli také tango Por una Cabeza 
v podání našich muzikantek. 
Dívky z kapely pak přidaly tanec 
„štěpánovských babek“.  Rozlou-
čili jsme se veselým Jožinem z 
bažin.

K vánočnímu koledování se 
vrátíme 27. prosince v kostelíčku 
na Dolním Čepí  a 7. ledna ve ště-
pánovském kostele. Srdečně Vás 
zveme a těšíme se na setkání.

Bohumila Blechová

Vánoce s Borověnkou

Ve dnech 16. - 17. listopadu 
proběhlo u nás ve škole první 
soustředění pěveckého sboru La-
byrint. 

Cílem soustředění byl nácvik 
vánočního repertoáru, stmelení 
kolektivu a také jsme se naučili 
hrát na nové hudební nástroje. 
Tohle zní celkem nudně, co? Ale 
nebylo. Hned na začátku jsme se 
rozdělili do tří skupin, se který-
mi jsme potom soutěžili v růz-
ných disciplínách - pantomimě, 
hádání předmětů, hudebních 

ukázek, osobností a dalších.  
Na večeři jsme měli pizzu  
a spoustu dobrot, které nám při-
pravily naše maminky, potom 
jsme se podívali na film. Před 
večerkou jsme zhodnotili, co se 
nám podařilo a nejvíce líbilo. 

Ráno nás vzbudila znělka z ve-
černíčku Bob a Bobek - Vstávat  
a cvičit. Jakmile jsme byli všichni 
dostatečně probuzení, měli jsme 
rozcvičku, následovala snídaně, 
blok zpívání, vyhodnocení vítězů 
v soutěžích a nakonec generál-

ka vánočního 
koncertu. 

Já osobně 
jsem si oba 
dva dny užila  
a doufám, že 
to nebylo na-
posledy.

Nikola Pešová

Soustředění pěveckého sboru

Minimální preventivní pro-
gram měl v letošním roce tyto 
hlavní úkoly: zvýšit informo-
vanost žáků v oblastech jako 
jsou drogy, kouření, kriminali-
ta mládeže, zdravý životní styl 
atd. Dalším úkolem bylo pomá-
hat třídním učitelům stmelovat  
a utužovat kolektivy žáků, po-
silovat přátelství, vzájemnou 
pomoc a spolupráci mezi žáky  
a předcházet tak ponižování, ši-
kaně a jiným nežádoucím jevům. 
Žáky vedeme ke správnému se-
behodnocení, zvládání stresu, 
ke schopnostem řešit problémy 
bez pomoci návykových látek.  
A v neposlední řadě jsme chtěli  
i nadále reagovat a pracovat s pro-
blémy, které se vyskytly v tomto  
i předchozím školním roce. 

Preventivní výchova je začle-

něna do jednotlivých předmětů 
na 1. i 2. stupni. Jedná se zejména 
o prvouku, vlastivědu, přírodo-
vědu, výchovu ke zdraví, občan-
skou výchovu, přírodopis, che-
mii, tělesnou výchovu.

V každém pololetí se usku-
tečnily jednorázové akce, které 
pro žáky připravili odborníci 
primární prevence z  Centra pre-
vence Oblastní charity Žďár nad 
Sázavou, kteří se zabývají proble-
matikou sociálně patologických 
jevů.

Domnívám se, že díky akcím 
realizovaným v rámci MPP si 
žáci vytvořili povědomí o oblasti 
sociálně patologických jevů.

Při realizaci MPP má své ne-
zastupitelné místo spolupráce  
s rodiči.

Silvie Zivčáková

Skoro celé pondělí 4. prosince 
strávili žáci 8. a 9. třídy v Bystřici 
nad Pernštejnem. Nejprve jsme 
se šli podívat do Protidrogového 
vlaku, kde nám ukázali, jaké jsou 
následky braní drog. Příběh se 
nám zčásti promítal a zčásti jsme 
mohli do příběhu vstoupit. Na-
příklad v jednom vagonu jsme vi-
děli v reálné velikosti auto po ne-
hodě, kterou zavinil člověk pod 
vlivem alkoholu a drog. Dokonce 
jsme si mohli sednout i do věze-
ní nebo být ve výslechové míst-

nosti. Nakonec jsme odevzdali 
dotazníky, které jsme vyplňovali 
v průběhu programu, a dostali 
dárek v podobě notýsku a ovoce. 
Udělali jsme poslední fotky a šli  
na druhou část našeho progra-
mu, ta se konala v bystřickém 
centru Nadosah. Tam jsme si  
o našem zážitku ještě povídali. 
To, co jsme zažili v Protidrogo-
vém vlaku, si budeme pamatovat 
ještě hodně dlouho.

Lucie Houdková, 9. ročník

P r ot i d r o gov ý   v l a k

Ve čtvrtek 7. prosince jsme 
mezi námi uvítali zástupce ob-
čanského sdružení Slepíši z  Ta-
sova. Naše spolupráce s  nimi 
byla navázána již více než před 
deseti lety. V programu Hele lidi 
seznamují děti hravou formou se 
životem lidí se zdravotním po-
stižením. Naši žáci si vyzkoušeli,  
že není jednoduché pohybovat se 
po třídě se zavázanýma očima. 
Ocenili pomoc. Naučili se, jak 
pomáhat, když se setkají s  ne-
vidomým člověkem. Procvičili 
sluch i hmat, vyzkoušeli si inva-
lidní vozík, chůzi se slepeckou 
holí.

Četli sdělení v  Braillově sle-
peckém písmu. Povídali si o po-
moci asistenčních psů. Získané 
informace si ověřovali zvídavými 
otázkami. V závěru programu si 
pod vedením zrakově postižené-
ho instruktora speciální techni-
kou vymodelovali obličej Miku-
láše z hlíny. 

Dostali jsme krásný dárek – 
Ještěrku – hmatovou hračku vy-
robenou z  keramické hlíny. Au-
torka tohoto reliéfu i ostatních 

sošek, které jsme měli možnost 
vidět, nevidí očima, ale dokáže 
svět vnímat hmatem. Získala si 
náš obdiv a úctu.

Jak naše děti program zaujal?
Dáša Kameníková

„Bylo to hezké. Byl to hrdina, že 
dokázal vyrobit tak hezké sochy 
z  hlíny a přitom neviděl. Líbil se 
mi ten pořad Hele lidi. Jsou v tom 
dobrý, mají sluch hezky vyvinutý 
a hmat úplně dokonalý. Bavilo mě 
to, jak jsme vyráběli taky takové 
sošky, ale menší….“

Radek Kotlán, 4. ročník

Další reakce žáků 4. ročníku si 
můžete přečíst na školních webo-
vých stránkách:

www.zsstep.cz

Program Hele lidi
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Co se dělo 
v mateřské škole

Podzim byl v mateřské škole 
opravdu barevný a to nejen díky 
pestré přírodě okolo školy, ale 
především díky zajímavým ak-
tivitám, které mohly děti s námi 
prožívat. Na konci září k nám za-
vítalo Divadlo ÚSMĚV, vyráběli 
jsme draky, pracovali s přírod-
ninami, učili se nové písničky, 
dováděli při tanečkách a v tělo-
cvičně, pekli štrůdl, chodili na 
delší procházky, využívali školní 
zahradu a především se učili, jak 
vycházet s kamarády. Předškoláci 
navštívili Výstavu drobného zví-

řectva v Bohdalově a připojili se  
k přírodovědné besedě v základ-
ní škole. Nyní už se soustředí-
me na nejkrásnější svátky v roce  
a s nadějí očekáváme pořádnou 
sněhovou nadílku. Všem bychom 
chtěli popřát klidné Vánoce  
a do nového roku pevné zdraví  
a radostnou mysl.

Setkávání s rodiči
Během prvního čtvrtletí se 

nám v mateřské škole podařilo 
zrealizovat již dvě besedy pod-
pořené z projektu Společným 
vzděláváním ke zvýšení kompe-
tencí dětí a žáků. První beseda  
s názvem Mami, tati, i já půjdu 
do školy! byla zaměřena přede-
vším na přípravu dětí, které pů-
jdou v následujícím školním roce 
do základní školy. Diskutovat  
s námi přišly paní učitelky ze ště-
pánovské základní školy. Hovoři-
li jsme kromě jiného o správném 
úchopu tužky, jak s dětmi mluvit 
a podporovat u nich zvídavost  
a zájem se ptát na věci kolem sebe. 
Velkým tématem byla také dětská 

pozornost a reagování na pokyn, 
což je nejen pro školu velmi dů-
ležité, stejně jako pravidelné spo-
lečné čtení příběhů a pohádek. 
Rodiče si dokonce mohli vyzkou-
šet cviky na uvolnění ruky.

Druhá beseda nesla název Lo-
gopedická péče. Pozvání přijala 
speciální pedagožka, v současné 
době také učitelka na 1. stup-
ni ZŠ paní Mgr. et Mgr. Ivona 
Čermáková, která vystudovala i 
dramatickou výchovu na JAMU. 
To vše se prolíná do její činnosti,  
o čemž nás dokázala přesvěd-
čit při diskuzích, jak na rozvoj 
řeči u našich dětí. Paní Ivona se 
zaměřuje na logopedickou péči, 
která využívá právě akci, činnost, 
hru – dokázat dítě uvolnit, aby 
náprava probíhala jakoby mimo-
chodem, prostřednictvím jiných 
dílčích činností. Rovněž ale upo-
zorňuje na to, že každé dítě po-

třebuje najít vhodný způsob pro 
spolupráci. Důležité je také mít 
na paměti, že dítě musí nejprve 
zvládnout všechny vývojové fáze, 
než bude ortomotorika fungovat 
tak, jak má. Jinak řečeno, dítě se 
musí naučit nejprve chodit, ská-
kat, běhat, střídat nohy při chůzi, 
stát na jedné noze apod., aby do-
kázalo správně mluvit. Logope-
dická problematika byla předává-
na v přátelském duchu. Přítomné 
maminky se nebály vyzkoušet  
na vlastní kůži i krátké ukázky 
toho, jak paní Ivona s dětmi cvičí. 
Atmosféra byla příjemná, stejně 
jako zpětné reakce na celé setká-
ní, za což jsme rádi i my ve školce.

Další setkání v rámci projektu 
je plánováno začátkem nového 
roku a srdečně všechny zveme.

Učitelky z MŠ

                    ŠTĚPÁNOVSKÉ  PERLIČKY  -  12                                 Hynek  Jurman

Spřízněný Štěpánov
V pondělí 13. 11. 2017 byl na 

pomníku letců v Praze na Kláro-
vě přidán seznam všech hrdinů, 
kteří v RAF nasazovali své živo-
ty za války. Nechybí mezi nimi 
Adolf Jurman (1919-1975), rodák 
z Olešničky. Přihlásil se do ar-
mády a jako navigátor létal s 311. 
bombardovací perutí, kde byla 
úmrtnost 56%. Nakonec to do-
táhl na pobočníka velitele, slavně 
se vrátil do vlasti a za pár let zase 
neslavně prchal.

S jeho dcerou Katharinou Ma-
her ze Swansea jsem letos v úno-
ru navázal spojení díky interne-
tu. Objevila nějaké moje články  
a sama napsala. Se sestrou Mi-
chelle se narodily jako dvojčata 
v prosinci 1946 a s domovinou 

svého otce neměly dlouho žádný 
kontakt. Katharina vzpomínala 
na krátkou návštěvu v listopadu 
2007 ve Štěpánově, kdy se s man-
želem zastavila v kostele, a tam 
potkala dva bratrance svého otce. 
Jednak Hynka Jurmana, bratran-
ce z otcovy strany a dále Františ-
ka Valacha, bratrance z matčiny 
strany. Po mši svaté poseděli 
všichni společně u Valachů, kde 
si paní Katharina vyfotila oba své 
příbuzné a také poznámky pana 
učitele Valacha k svému rodopi-
su! Zrovna stránku, která se týká 
jejích prarodičů, tedy babičky 
Josefy Havelkové ze Štěpánova  
č. 32 a dědečka Františka Jurma-
na z Olešničky č. 12.

Z této stránky je patrné, jak 
se rozbíhaly výhonky rodu Ha-
velkova. Na chalupě zůstal Josef, 

který měl se dvěma manželka-
mi 7 dětí, a potomci jsou tam 
dodnes. Jeho sestra Františka 
se vdala do Brna a další tři sest-
ry se vdaly přímo ve Štěpánově  
za Šmardu, Valacha a Jurma-
na. A další sourozenec, bratr 
Jan, se stal zakladatelem dy-
nastie Havelků na čp. 17. Sám 
byl továrním mistrem a v letech 
1936 – 1937 nájemcem železáren  
a jeho synové i vnukové známý-
mi fotbalisty. A pokud 
jde o Adolfova dalšího 
bratrance Josefa Šmardu, 
měl to být právě on, kdo 
jej podle tradice při po-
slední návštěvě vlasti dne  
20. 8. 1968 varoval, ať 
okamžitě odjede, že už je 
na cestě pohroma…

Některé rozvětvené 

štěpánovské rody, jmenujme 
namátkou Matouškův, Bučkův, 
Hřebíčkův, Ondráčkův, Neče-
sánkův či Humpolíčkův, jsou 
spřízněny alespoň vzdáleně  
s podstatnou částí našich obyva-
tel. Však si zhruba před 60 lety  
na adresu vztahových propleten-
ců ve Štěpánově povzdechl kro-
nikář Vladimír Veselý: „Dotkneš 
se jednoho, a jde proti tobě celý 
klan!“                       

Hynek Jurman

Č t e n á ř s k ý  k l u b 
Od září funguje na druhém 

stupni základní školy Čtenářský 
klub, který se realizuje v rámci 
projektu Šablony. V součas-
né době má klub 12 členů. 
Scházíme se každé pondělí 
odpoledne a  nyní pracuje-
me především na dokonče-
ní školního časopisu, který 
bychom chtěli vydat před 
Vánoci. Kromě čtení knih 

mají v klubu místo také metody 
tvůrčího psaní, rozvoj čtenářské 
gramotnosti a diskuse. 

Vedoucí klubu Iva Ostrá

Výstava Vysočiny 
Bohdalov 

V pátek 6. října jsme vy-
užili pozvání ČSCH Boh-
dalov na návštěvu výstavy 
hospodářských zvířat. Žáci 
z prvního stupně ZŠ mohli 
společně s dětmi z MŠ sle-
dovat, kolik různých druhů krá-
líků a  slepic vlastně existuje a jak 
moc se jednotlivé druhy od sebe 
liší. Děti si prohlédly také další 

domácí zvířata – ovce, kozy, ale 
i papoušky nebo holuby. V rám-
ci doprovodného programu pak 

se zájmem zhlédly 
také trénink zá-
chranářského psa. 
Závěr patřil disci-
plíně králičí hop, 
kde jsme mohli 

sledovat, jak králíci dokážou 
překonávat různě komplikované 
překážky. 

Bohumila Blechová
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Kroužek ručních prací
Protože i my jsme chtěli načerpat sváteční atmosféru přicházejících Vánoc, 

sešli jsme se v úterý 28. listopadu v kroužku ručních prací při ZŠ Štěpánov nad 
Svratkou, abychom si vyrobili adventní věneček.

Hojný počet dětí podpořily i paní učitelky. 
Přestože použitý materiál není příliš tradiční, 
výsledek byl u všech noblesní. Domů jsme od-
cházeli nadšení a vánočně naladění. Děti se tě-
šily ze svých výrobků a já z jejich šťastných očí.

Toto setkání nebylo určitě poslední a už teď se 
těšíme na další.

Vedoucí kroužku Věra Bukáčková

RYBÍ FILÉ S JABLKY 

600g rybího filé nebo 
tresky, 160g celeru, 500g 
jablek, 100g cibule, 4 
lžíce rajského protlaku 
nebo kečupu, 1 a 1/2 dl 
šlehačky
Jablka celer a cibuli na-
hrubo nastrouháme, pro-
mícháme a rozložíme na 
dno pekáče vymazané-
ho olejem nebo  sádlem. 
Na zeleninu rozložíme 
filé nebo tresku, posolí-
me, opepříme a zalijeme 
smetanou promíchanou 
s protlakem nebo keču-
pem. Zapékáme 25 - 35 
min. Vhodnou přílohou 
jsou brambory nebo rýže. 
Dobrou chuť.

Anna Nepejchalová 

VÁNOČNÍ PŘÁNÍ

Marná sláva, už se zvykem stává,
že si ta zima s námi opět pohrává.

Vločky občas vznáší se nad krajem...
Sněhulák v mžiku s úsměvem roztaje.
Teplota klesá a hned rychle se zvedá.
Na loužích, uznejte, bruslit se nedá!

Ale to nevadí, 
na počasí nám nezáleží.
Sváteční nálada je to, 

oč právě tu běží.
Ať nejen o svátcích 
k sobě blízko máme!

Ať v lásce a ve zdraví 
celý rok si užíváme!

Za redaktorský tým
            Lenka Malá

Bruslení na zimním stadionu v Bystřici n. P. 
pořádané štěpánovským městysem se usku-
tečnilo  4. a 18. listopadu, 2. a 16. prosince.

I přesto, že už bylo o Zen-
taglích napsáno mnohé, 
stále spousta lidí neví, co to 
vlastně je. 

Zentangle představuje 
populární metodu rela-
xačního kreslení, která je 
určená nejen dospělým, ale  
i dětem. Jejím základem je 
opakování jednoduchých 
vzorů a jejich neustálé roz-
víjení. Výhodou je, že člo-
věk nemusí mít výtvarné 
nadání, a přesto vytváří 
fascinující propracované 
obrázky. 

Zentangle je forma arte-
terapie a účinný nástroj pro 
relaxaci a uvolnění, je to 

jedna z meditativních čin-
ností, které potlačují stres. 
Ten v současné době trápí 
mnohé z nás a Zentangle 
je jednou z možností, jak  
s ním můžeme bojovat. 

Na podzim probíhaly 
kurzy inspirované Zentan-
gle s paní Janou Hřebíčko-
vou, která se na zájemce těší 
i v novém roce 2018. O přes-
ných termínech budeme 
informovat na stránkách 
městyse, www.stepanov-
nadsvratkou.cz

Během jara máme před-
běžně přislíbené i setkání 
s certifikovanou lektorkou 
Zentangle, paní Irenou 

Lesner, která by nás opět 
po roce přijela navštívit až 
z Ameriky. Máme se roz-
hodně na co těšit! Zvaní 
jsou i ti, kteří si nevěří, že 
by podobné obrázky zvládli 
namalovat. 

Barbora Hošková

Zentanglování, jedna z meditativních a kreativních činností, 
které potlačují stres

Plánované akce
7. leden Vánoční odpoledne v kostele
leden  Tříkrálová sbírka
10. únor Masopust
únor   Štěpánov čte dětem
Podrobnější informace sledujte na plakátech 
a na štěpánovských webových stránkách!

Městys Štěpánov nad Svratkou a
Římskokatolická farnost Štěpánov nad Svratkou

Vás srdečně zvou na

Vánoční odpoledne
v neděli 7. ledna 2018 v 15 hodin

v kostele sv. Petra a Pavla
   Program:  Národopisný soubor BOROVĚNKA
      při ZŠ Štěpánov: Vánoční koledování
        Chrámová schola mladých
      Pěvecký sbor z Křetína

Vstupné dobrovolné


